
NÃºmero 68: Diumenge, 18 de Desembre de 2011

El PP rebutja la llei de consultes populars amb l’argument que
no en vol de sobiranistes
 

El PP ha fet servir la seva majoria absoluta al Parlament per rebutjar la tramitació i el debat de la proposició de llei per
regular les consultes populars per via de referèndum, que havia estat presentada pel grup PSM-IniciativaVerds-Entesa.

El PP argumenta la seva oposició a tramitar la llei adduint que l'objectiu dels promotors de la llei era fer consultes
sobiranistes, extrem que els conservadors asseguren no estar disposats a tolerar. Segons el PP, els ciutadans no reclamen
consultes, sinó que puguin trobar feina. També afirmen que altres consultes que s'han fet en d'altres parts de l'Estat han
obtingut uns índexs de participació molt baixos.

Per al PSM-IV-ExM, la negativa dels conservadors és "una molt mala notícia per a la maduresa del sistema democràtic", així
com una "negació a l'Estatut", que a l’article 31.10 recull la competència en la regulació de les consultes populars. Segons la
coalició mallorquinista i ecosocialista, "en aquests moments de crisi dels valors democràtics, d’allunyament dels ciutadans de
la vida política, cal donar respostes i avançar en la participació ciutadana".

El diputat nacionalista Antoni Alorda ha replicat al PP afirmant que “no hem de tenir por de donar la paraula al poble, de qui
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hem de tenir por els demòcrates és de qui no vol que el poble prengui la paraula”

La proposició de llei presentada pel PSM-IV-ExM hauria permès fer referèndums vinculants en els àmbits municipal, insular
i balear. També hauria regulat la iniciativa popular per convocar referèndums per la qual cosa establia la necessitat
d’arreplegar les signatures corresponents a un determinat percentatge del cens electoral (3 per cent en el cas de consultes per
a l’àmbit de les Illes Balears i de Mallorca, 5 per cent per als referèndums a Menorca i Eivissa, 10 per cent a Formentera).

En aquesta ocasió va comptar també amb el suport del PSOE, tot i que els socialistes havien vetat la iniciativa durant la
passada legislatura. Malgrat aquesta oposició, el BLOC-PSM-Verds va registrar la llei al Parlament, però l’acumulació de
projectes legislatius va fer que decaigués com a conseqüència de la dissolució de la cambra, i no es va arribar a tramitar.
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PSM-IV-ExM proposa una reforma de la llei electoral perquè
sigui més representativa i faciliti la pluralitat
 

El grup parlamentari del PSM-IniciativaVerds-Entesa ha presentat una proposició de llei de modificació de la llei electoral de
les Illes Balears, amb l’objectiu de fer-la més representativa i que faciliti de manera més efectiva la pluralitat política.

El portaveu Biel Barceló i el diputat Antoni Alorda han destacat que les exigències d’aprofundiment democràtic recomanen
evitar que quedin sense representació sensibilitats polítiques amb amplis suports socials, com va passar a les passades
eleccions al Parlament i als consells (gairebé un 20 per cent dels vots vàlids varen quedar sense representació parlamentària:
“un percentatge elevadíssim”, segons Alorda).

A més, els diputats nacionalistes i ecosocialistes assenyalen que la llei electoral actual afavoreix la sobrerepresentació dels
partits majoritaris, especialment de l’opció més votada. A les passades eleccions al Parlament, el PP va treure el 46 per cent
dels vots, i va aconseguir el 59 per cent dels diputats (35 de 59). A les passades eleccions generals, a la circumscripció de
Balears, el PP va obtenir el 49 per cent dels vots, que la llei d’Hondt va traduir en el 62,5 per cent dels escons (5 de 8).

Per això, des del PSM-IV-ExM proposen suprimir el topall del 5 per cent per accedir al Parlament i als consells insulars, i
recuperar el tall del 3 per cent que hi havia abans de 1995 (el que marca la legislació electoral estatal). També proposen
substituir la llei d’Hondt pel mètode Sainte Laguë, un altre sistema proporcional de distribució d’escons, utilitzat entre
d’altres als països escandinaus, que corregeix la sobrerepresentació dels partits majoritaris.

Amb el sistema proposat, el passat mes de maig el PP hauria obtingut 31 diputats en compte de 35, i s’hauria incrementat
notablement la pluralitat del Parlament, ja que haurien obtingut representació totes les formacions amb més del 3 per cent
dels vots. (Com a curiositat, amb el mètode Sainte Laguë els resultats de les passades eleccions generals hauria estat: 4
diputats per al PP, 3 per al PSOE i 1 per a la coalició PSM-IV-ExM).

La coalició també proposa garantir que els representants de la Junta Electoral de les Illes Balears no siguin càrrecs polítics,
com passa actualment (PP i PSOE nomenen representants de partit).
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PSM-IV-ExM reclama al Govern que exigeixi, si cal, per via
judicial, els doblers que l’Estat deu a Balears
 

El grup parlamentari del PSM-IniciativaVerds-Entesa reclama al Govern que exigeixi els doblers que l’Estat deu a Balears
“per totes les vies al seu abast, inclosa, si cal, la judicial”. El portaveu nacionalista i ecosocialista al Parlament, Biel Barceló,
afirma que l’Executiu comptarà amb el suport del seu grup en aquesta qüestió si manté una actitud reivindicativa davant
Madrid.

Barceló ha manifestat que és “inacceptable” que el Govern de l’Estat incompleixi els seus compromisos amb les Illes
Balears. El Govern ha quantificat el deute de l’Estat envers el nostre país en més de 1.000 milions d’euros, que inclouen
inversions estatutàries, el conveni ferroviari, convenis de carreteres, així com les partides corresponents a IB-Salut i l’Inestur,
o el conveni amb Turespaña per a la remodelació de la platja de Palma.

La proposició no de llei del PSM-IV-ExM proposa acordar, en primer lloc, que “el Parlament de les Illes Balears exigeix el
Govern de l’Estat que compleixi amb els seus deures i faci efectius tots els compromisos contrets amb les Illes Balears”. En
segon lloc, proposa que “el Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les Illes Balears a exigir al Govern de l’Estat per
totes les vies al seu abast, inclosa, si cal, la judicial, el compliment íntegre i lleial de tots els compromisos contrets amb la
nostra comunitat”.

Biel Barceló insta la resta de grups parlamentaris i el Govern a donar suport a la iniciativa: “és el moment de posar els
interessos del país per davant dels interessos del partit. En l’actual situació econòmica i financera, les arques de
l’Administració de les Illes Balears no es poden permetre el luxe de prescindir dels recursos que l’Estat ja ha compromès”.
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PSM-IV-ExM lamenta que el PP rebutgi declarar prioritaris els
pagaments per a les entitats del 3r sector
 

En el decurs del plenari del Consell de Mallorca, durant el debat d’una moció del PSOE relativa a la política de serveis
socials, el grup de consellers del PSM-IniciativaVerds-Entesa ha presentat una esmena in voce en què es proposava declarar
prioritaris els pagaments a les entitats del tercer sector.

El conseller del grup nacionalista i ecosocialista Miquel Ensenyat ha instat la resta de grups a prioritzar el compliment dels
compromisos de la institució insular amb les entitats socials i amb els ajuntaments que hi tenen convenis. El PSOE ha
acceptat l’esmena, però el PP l’ha rebutjada (i també ha rebutjat la moció dels socialistes).

Ensenyat ha lamentat l’actitud del PP, i considera alarmant i incoherent que els conservadors rebutgin declarar prioritaris els
pagaments pendents a les entitats del tercer sector, tenint en compte que el president José Ramón Bauzá va dir que el
compliment d’aquests compromisos era una prioritat.

El conseller del PSM-IV-ExM ha recordat que el deute del Consell amb les entitats del tercer sector i amb els ajuntaments de
Mallorca posen en perill la continuïtat dels serveis socials que presten, que són competència de la institució insular.
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PSM-IV-ExM vol que el Consell rehabiliti ja la Trapa amb els 1,6
milions previstos dels fons estatutaris
 

El plenari del Consell debatrà demà una moció del grup PSM-IniciativaVerds-Entesa en què es reclama que la institució
insular comenci “immediatament les gestions necessàries per tal de poder contractar el projecte de rehabilitació i reforma de
la Trapa”.

Els nacionalistes i ecosocialistes recorden que, en virtut del conveni signat entre el Govern i el Consell, està previst que 8
milions d’euros d’inversions estatals (fons estatutaris) es dediquin a projectes com ara rehabilitació de camins, refugis i
albergs de la Serra de Tramuntana, inversions a la finca de Raixa, al castell de Santueri (Felanitx), a l’antic monestir de
Bellpuig (Artà), etc. D’aquests 8 milions, està previst que 1,6 milions es destinin a la rehabilitació de l’antic monestir de la
Trapa (Andratx).

El termini d’execució d’aquestes inversions és el període 2011-2012. Ara bé, a la moció del PSM-IV-ExM s’afirma que “a
dia d’avui no tenim cap constància que s’hagin iniciat les gestions per començar a tirar endavant les inversions previstes”.

Des de l’any 1999 existeix un conveni entre el Consell i el GOB (propietari de la Trapa) per col·laborar en les tasques de
rehabilitació de l’espai. És per això que el conseller del PSM-IV-ExM Miquel Ensenyat afirma que la institució insular té un
“deute històric amb el GOB i amb la Trapa”, per la qual cosa considera que el Consell ha de posar en marxa les inversions
per recuperar aquest espai de manera immediata: “ara que tenim la possibilitat de complir els compromisos de la institució,
volem que els doblers previstos es destinin a aquesta finalitat i no es derivin a altres qüestions”.

El projecte de rehabilitació de les cases de l’antic monestir de la Trapa inclou convertir-les en un dels refugis de la ruta de
pedra en sec de la Serra de Tramuntana. El grup nacionalista i ecosocialista remarca que el projecte contribuirà “a la creació
de llocs de feina i a la promoció del turisme cultural que hauria d’ajudar a desestacionalitzar la temporada turística”.
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PSM-IV-ExM considera “positiu” que la Casa Reial aparti
Urdangarín, i li demana que torni els doblers malversats
 

La coalició PSM-IniciativaVerds-Entesa ha valorat positivament l’anunci fet per la Casa Reial que apartarà el duc de Palma,
Iñaki Urdangarín, dels actes oficials i de l’agenda de la família. Així ho ha afirmat el diputat Antoni Alorda, en una roda de
premsa en què compareixia junt amb el portaveu parlamentari de nacionalistes i ecosocialistes, Biel Barc

Alorda ha considerat una “bona notícia” que mentre hi hagi investigacions penals en marxa s’aparti Urdangarín de les
activitats de la Casa Reial: “és un gest positiu i necessari”, ha dit. Tot i que ha anat més lluny, i ha reclamat que el duc de
Palma “torni els doblers que s’hagin pogut malversar” en els casos de presumpta corrupció que s’estan instruint.

El diputat de PSM-IV-ExM ha recordat que el grup parlamentari ha presentat una iniciativa en què insten el Govern espanyol
a elaborar una llei de la Corona que reguli tots els aspectes relacionats amb la monarquia, molts dels quals no estan regulats i
romanen opacs a la ciutadania. En aquest sentit, ha saludat el gest anunciat també avui d’aportar una major transparència al
pressupost de la Casa Reial, però ha insistit que “no ha de ser un acte de cortesia, sinó que s’ha d’establir per llei”. “No ens
podem quedar en la superfície, en una anècdota; s’hi ha d’entrar a fons”, ha dit. I ha conclòs reclamant que s’aprofiti les
circumstàncies actuals per “fer un replantejament en profunditat del paper de la monarquia dins l’arquitectura institucional de
l’Estat espanyol”.
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PSM-IV-ExM proposa retirar la distinció “Ducs de Palma de
Mallorca” de La Rambla
 

  

En el proper plenari del mes de desembre el grup municipal PSM-IniciativaVerds-Entesa proposarà un acord de ple per
recuperar el nom tradicional de la via pública de La Rambla i eliminar l’actual denominació oficial de ‘Rambla dels Ducs de
Palma de Mallorca’. El portaveu del grup, Antoni Verger, ha explicat en roda de premsa, davant una de les plaques
indicatives de la via, els motius d’aquesta proposició junt amb els regidors Marisol Fernández i Antoni Noguera.

 “Mai hauria d’haver perdut aquest nom, ara bé, en les actuals circumstàncies es fa especialment insultant i humiliant
per als ciutadans el manteniment d’aquesta distinció a Iñaki Urdangarin i Cristina de Borbó quan hi ha indicis
seriosos d’una apropiació indeguda de doblers públics”. 

La coalició de Palma defensa que, independentment de les responsabilitats penals que se’n derivin, l’Auto judicial de 7 de
novembre de 2011 estableix que existeixen indicis seriosos que l’Instituto Nóos, en el marc d’uns convenis de col·laboració
amb el Govern de les Illes Balears, va ingressar fins a 2,3 milions d’euros públics i no sembla que els serveis pactats es
complissin integrament, a més a més d’haver facturat quanties absolutament desproporcionades pels serveis que es prestaven.

“És intolerable i especialment humiliant per als ciutadans de Palma, que paguen els seus imposts, haver de pagar les
conseqüències de les festes de l’època de Jaume Matas”. Antoni Verger ha assegurat que l’opinió pública està coneixent
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aquests fets que la justícia investiga mentre els implicats i la   Casa Reial mantenen un “silenci sepulcral.

En aquest sentit, per recuperar la confiança dels ciutadans cap a les institucions, la proposició contempla la petició de retirada
immediata del títol honorífic de Ducs de Palma a Iñaki Urdangarin i Cristina de Borbó, així com una compareixença pública
perquè ells mateixos, o en el seu defecte la   Casa Reial, donin les explicacions necessàries davant l’opinió pública i adoptin
un “compromís rotund” de retornar els doblers públics, si es demostren aquests indicis.
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PSM-IV-ExM sol·licita al Govern els contractes signats amb
l’Institut Nóos i les empreses de la trama del cas Urdangarín
 

El grup parlamentari de PSM-IniciativaVerds-Entesa ha presentat sol·licituds de documentació adreçades a totes les
conselleries del Govern per demanar informació sobre tots els contractes que s’hagin signat des de l’any 2003 amb l’Institut
Nóos i amb la resta d’empreses i entitats de la trama investigada per la fiscalia anticorrupció en el marc del cas Urdangarín.

A banda de l’entitat presidida en el seu moment pel Duc de Palma, Iñaki Urdangarín, les empreses sobre les quals es sol·licita
informació són: Nóos Consultoria Estratégica SL, Aizoon SL, Virtual Strategies SL, Shiriaimasu SL, Intuit Strategy
Innovation Lab SL i De Goes Center for Stakeholder Management SL.

El diputat Antoni Alorda ha anunciat aquesta iniciativa en roda de premsa, i ha reclamat al Govern “una actitud més
combativa en relació a aquest tema”. Especialment tenint en compte que “és molt PP tot el que hi ha a l’engranatge del cas
Urdangarín”, en referència als contractes signats entre l’Institut Nóos i la resta d’empreses de la trama amb governs
conservadors. Alorda ha afegit que el fet que Urdangarín sigui un membre de la Família Reial “no obliga a ser més prudents,
sinó més exigents”.

El diputat del PSM-IV-ExM ha avançat que el grup parlamentari presentarà més iniciatives en relació a aquest cas, i també ha
recordat que ja va formular una pregunta al Parlament sobre el tema, per assegurar-se que el Govern vetllaria per la
recuperació dels recursos malversats: “sobretot, s’han de tornar els doblers”.

Adjuntam una de les sol·licituts de documentació que s’han adreçat a les diferents conselleries del Govern.
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PSM-IV-ExM presenta esmenes perquè les retallades de Bauzá
no afectin el pressupost d’Educació
 

El grup parlamentari PSM-IniciativaVerds-Entesa ha presentat una bateria d’esmenes als pressuposts generals de la CAIB
que estan destinades a incrementar les partides de la Conselleria d’Educació, per tal que les retallades del Govern del PP no
afectin als serveis educatius.

Els diputats Antoni Alorda (PSM-IV-ExM) i Nel Martí (PSM-Més per Menorca) han explicat en roda de premsa el contingut
d’aquestes esmenes. Alorda ha recordat que els pressuposts de 2012 per a Educació pateixen una retallada que els fa davallar
fins als 742 milions d’euros (el darrer pressupost del Pacte va ser de 804 milions), tornant així als nivells de despesa de l’any
2007.

El diputat nacionalista ha explicat que, malgrat que els grans números dels pressuposts varen ser aprovats ahir i, per tant, no
s’hi poden incorporar més ingressos fiscals, el grup parlamentari ha rescabalat recursos d’altres partides per tal
d’incrementar les aportacions a, entre d’altres:

-        La UIB, que pateix una baixada molt greu.

-        Equipaments: escoles i instituts.

-        Neteja i manteniment de les escoles (partida que pateix una retallada dràstica de 2,75 milions a 0,426 milions).

-        Transport escolar (dels 8 milions baixa fins a 5,2 milions).

-        Programes d’inserció, formació del professorat, atenció a la diversitat...

-        Ensenyament de 0 a 3 anys.

-        Escoles de música.

-        Beques.

Alorda també ha denunciat que la reducció de docents arribarà fins al miler (front als 400 menys que es limita a confirmar el
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conseller Bosch), i que el Govern ha eliminat les partides destinades a política lingüística mentre manté les ajudes a la Real
Academia Española.

Pel que fa a les partides que es donen de baixa per poder-les transferir a Educació, des del PSM-IV-ExM destaquen la
proposta de suprimir la partida destinada a la neteja i manteniment del Palau de Marivent, que el Govern del PP pressuposta
en 1,7 milions d’euros: “és imprescindible eliminar aquesta partida, no és comprensible que els ciutadans de les Illes Balears
hàgim de pagar la neteja del Palau de Marivent, i menys encara tenint en compte la situació de crisi actual”, ha dit Alorda.

Altres partides que el PSM-IV-ExM proposa suprimir corresponen a la Conselleria de Presidència, que “no aplica els
mateixos criteris d’austeritat que aplica en altres àmbits”, incrementa substanciosament els programes i esdevé “la joia de la
corona”. Així, els pressuposts d’aquest departament preveuen una reserva de 6,7 milions d’euros per subvencions (la qual
cosa suposa un increment de 5,5 milions respecte als 1,2 milions del darrer pressupost del Pacte, és a dir, un 450 per cent
més).

Nel Martí ha dit que “quan s’ha predicat tanta austeritat, tant de retall, tanta eliminació de la cultura de la subvenció, sorprèn
que la Conselleria de Presidència es reservi aquest rebost que no sabem en què s’utilitzarà, però que no s’ajusta a res a del
que fins ara s’ha dit”.
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PSM-IV-ExM afirma que els pressuposts del PP “no garanteixen
el benestar social ni donen suport als treballadors ni als
emprenedors”
 

Les diputades de la coalició PSM-IniciativaVerds-Entesa al Parlament, Fina Santiago i Joana Lluïsa Mascaró, han explicat
avui en roda de premsa l’esmena a la totalitat dels pressuposts del Govern per a 2012, que es debatrà demà a la cambra
balear, així com les dues preguntes que formularan des del grup nacionalista i ecosocialista durant la sessió de control a
l’Executiu de José Ramón Bauzá (PP).

Mascaró ha justificat el rebuig dels comptes del Govern afirmant que es tracta d’uns pressuposts que “no garanteixen el
benestar social ni donen suport als treballadors ni als emprenedors”, i que “més que uns pressupost d’un govern seriós que
pretén superar les dificultats actuals, sembla la liquidació d’una societat feta intentant enganar els accionistes”. La diputada
nacionalista diu que els comptes de l’Executiu del PP “no serveixen per impulsar l’economia ni per crear llocs de feina”.

Pel que fa als ingressos, Mascaró ha criticat que “mentre el PP no vol ni sentir a parlar d’increments d’impostos a grans
patrimonis i fortunes, no té cap mania en incrementar taxes a qui es guanya un jornal, com ara els pescadors d’Andratx,
Capdepera o Ciutadella, per exemple, o als emprenedors que pretenguin obrir un negoci”, recordant que les taxes en aquests
àmbits augmenten un 15 i un 30 per cent, respectivament. També ha criticat “l’increment dels costos de la insularitat”, en
apujar un 15 per cent les taxes pel transport de passatgers i mercaderies als ports que depenen del Govern.

Mentrestant, pel que fa a les despeses, la diputada del PSM-IV-ExM ha afirmat que els pressuposts suposen “una retallada
constant en les àrees bàsiques de l’estat del benestar”, és a dir, serveis socials, salut i educació, així com en àrees que
incideixen directament en l’activitat econòmica, com ara Turisme i Indústria i Comerç.

Per la seva banda, Fina Santiago ha avançat que el portaveu del grup, Biel Barceló, preguntarà demà al president Bauzá si
comparteix l’opinió manifestada pel candidat estatal del PP a les eleccions generals i futur president del Govern de l’Estat,
Mariano Rajoy, qui va afirmar que l’atenció a la dependència no era viable. A més, la diputada ecosocialista demanarà a la
consellera de Salut, Família i Benestar Social, Carmen Castro, que expliqui quin és el cost del càrrec de “coordinador del
Govern amb les associacions de pacients i col·legis professionals”, figura que no està regulada per cap normativa
administrativa. Fins ara el Govern no ha volgut contestar la quantia exacta que cobra aquesta figura.
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PSM-IV-ExM vol augmentar els ingressos per evitar les
retallades en serveis socials dels pressuposts de 2012
 

El grup parlamentari de la coalició PSM-IniciativaVerds-Entesa ha explicat avui que presentarà esmenes als pressuposts del
Govern per al 2012 que pretenen augmentar els ingressos per evitar les retallades que preveu l’equip de José Ramón Bauzá
(PP) en serveis socials. Els nacionalistes i ecosocialistes proposen recuperar l’impost ecològic que grava grans empreses
contaminants i incrementar la pressió fiscal a les rendes més altes, amb la qual cosa preveu obtenir un mínim de 42 milions
d’euros. Amb aquests ingressos, el grup liderat per Biel Barceló i Fina Santiago preveu evitar les retallades en ajudes a la
dependència i en atenció bàsica a les persones amb menys recursos.

Biel Barceló ha explicat que la proposta d’incrementar els ingressos recull les mesures impulsades pel Govern del Pacte
durant la passada legislatura, adaptades a la realitat actual. Inclou, en primer lloc, la recuperació de l’impost ecològic que
grava les grans empreses contaminants, amb el qual calcula que es podran recaptar uns 20 milions d’euros. També inclou la
modificació de l’impost de transmissions patrimonials (passar del 7% actual al 8% per als immobles superiors a 400.000
euros), amb la qual es podran recaptar un mínim de 6 milions d’euros.

La proposta d’introduir el criteri de progressivitat en l’impost de successions i donacions a partir dels 600.000 euros
(actualment és d’un 1% d’aplicació universal), fins arribar al 20% a partir dels 3 milions d’euros, preveu una recaptació de
12 milions. I, finalment, l’augment d’un punt del tram autonòmic de l’IRPF per a rendes d’entre 120.000 i 175.000 euros, i
de dos punts per a rendes superiors a 175.000 euros, suposaria un increment de 4 milions d’euros en ingressos. En total,
aquest paquet implicaria 42 milions més d’ingressos.

Per la seva banda, Fina Santiago ha explicat que el gruix d’aquests recursos (23,5 milions) anirien destinats a incrementar la
partida d’ajudes per cobrir les necessitats reals de la nòmina d’atenció a la dependència. La diputada ecosocialista ha
explicat que en els pressuposts presentats pel Govern del PP només estan coberts els primers 4 mesos de l’any, cosa que “la
consellera Castro ha reconegut en comissió parlamentària” i que suposa una “greu irresponsabilitat”.

La resta dels ingressos que s’aconseguirien amb les esmenes del PSM-IV-ExM aniria destinada a la Renda Mínima
d’Inserció (3 milions més: els pressuposts només preveuen satisfer la meitat de la demanda actual), a augmentar les ajudes
per cobrir les necessitats bàsiques de la població (3 milions més), el pagament de les places concertades amb ajuntaments per
centres de dia i residències (5 milions més) i, finalment, a suprimir la taxa per expedició de targeta sanitària individual (que
implicaria un estalvi social de 5 milions).
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PSM-IV-ExM proposa que el dèficit fiscal de Balears no superi el
4% del PIB
 

  

El grup parlamentari PSM-IniciativaVerds-Entesa i Més per Menorca ha presentat avui en roda de premsa els temes que
defensarà en el plenari de Parlament del proper dimecres 7 de desembre. El seu portaveu, Biel Barceló, i la diputada, Joana
Lluïsa Mascaró han comparegut davant els mitjans per defensar una esmena d’addició a la proposta de Modificació de la Llei
d’Estabilitat Pressupostària per garantir l’estabilitat de les finances públiques.

Mascaró ha recordat que les Illes Balears aporten al voltant del 14% del Producte Interior Brut a l’Estat, una quantitat que a
Alemanya seria considerada inconstitucional. A més la diputada ha detalla que “perquè el sistema sigui just, si es pretén
limitar el deute i el dèficit pressupostari de les comunitat autònomes, és imprescindible limitar també el dèficit fiscal de les
comunitat autònomes amb l’Estat, en el sentit que no pugui superar el 4% del Producte Interior Brut”.

“Les illes han estat descapitalitzades els darrers anys per l’espoli fiscal que pateixen i que suposa una aportació injusta a
l’estat de prop de 3.600 milions d’euros”. La diputada ha explicat que el grup parlamentari està a favor de limitar el dèficit
però sempre que també l’estat limiti les aportacions de les comunitats autònomes. Mascaró ha comparat aquesta situació amb
la de qualsevol empresa pública o privada “que no permetria invertir el 14% dels seus beneficis en altres empreses”.

Política Audiovisual
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Per la seva part, Biel Barceló ha detallat el contingut d’una esmena d’addició relativa a la política audiovisual d’aquest
govern. En aquest sentit, un dels punts de l’esmena manifesta que “el tancament de RTVM és perjudicial per al sector i insta
al Govern i el Consell de Mallorca a estudiar fórmules de viabilitat” per al manteniment de l’ens. Tot i ser conscient del punt
de no retorn que sembla que es troba el tancament del mitjà públic, Barceló ha volgut manifestar el seu suport i el del grup
parlamentari als treballadors i professionals que en sortiran perjudicats.

A més, el portaveu del grup municipal ha explicat que “ha arribat el moment per recuperar l’acord d’IB3 amb TV3 per tal de
recuperar la recepció plena i íntegra de TV3”. Això després de l’evidència de l’incompliment de l’ens públic de les Illes
Balears que no garanteix les emissions en la llengua pròpia de la comunitat.

En aquest sentit, el grup parlamentari també presenta una esmena als pressupostos del Govern en referència a l’ens públics
d’IB3. Barceló ha proposat que el pressupost dedicat a la compra de productes audiovisuals (pel·lícules i series) de producció
estrangera es dediqui a invertir-lo en produccions de les illes, i per tant a reforçar el sector audiovisual propi.
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El Parlament insta el Govern a personar-se com a acusació
particular en el darrer cas de violència masclista
 

La Comissió d’Afers Socials i Drets Humans del Parlament de les Illes Balears ha aprovat avui horabaixa una proposició no
de llei presentada pel grup parlamentari del PSM-IniciativaVerds-Entesa amb la qual insta el Govern a personar-se, amb el
consentiment de la família de la víctima, com a acusació particular en el judici penal contra el presumpte assassí de la darrera
dona morta per violència masclista al nostre país.

La iniciativa ha estat defensada per la diputada ecosocialista Fina Santiago, i ha estat aprovada per unanimitat. El text indica
que el Govern es personarà en la causa en representació de tota la societat de les Illes Balears, com a mostra de rebuig a la
violència contra les dones.

Orol Sarabia va ser assassinada el passat dia 25 d’octubre, presumptament a mans de la seva exparella. Era veïnada
d’Andratx, tenia 24 anys, i era mare de dos fills.

Fina Santiago, exconsellera d’Afers Socials, ha recordat que durant la legislatura passada el Govern es va personar en totes
les causes d’assassinat per violència masclista, sempre que comptàs amb l’autorització de la família de la víctima.
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PSM-IV-ExM critica el Govern per decretar la caducitat dels
plans que ordenen els espais naturals
 

La coalició PSM-IniciativaVerds-Entesa afirma que abandonar la redacció de PORNs d’espais naturals és una mala notícia i
no té sentit que la justificació sigui precisament el compliment dels requeriments europeus que exigeixen una regulació clara
dels espais protegits. “Precisament perquè ha estat una tramitació llarga, és absurd tirar aquest temps per la borda”.

El diputat Antoni Alorda recorda que, malgrat la insistència del PP en què les Illes Balears tenien un 40% d’espai protegit, el
Tribunal de Justícia de la Unió Europea va condemnar Espanya per la insuficiència d’espais en la Xarxa Natura 2000 a les
Illes Balears l’any 2007, moment en el què s’activaren diversos PORNs.

En concret, afirmen que el PORN de Es Trenc i el Salobrar de Campos està molt avançat, com el de Cala d’Hort a Eivissa, i
suposa una millora substancial en la gestió d’aquell espai protegit, el qual, segons la llei d’espais naturals de fa 20 anys, té
vocació d’esdevenir parc natural.

De fet, la diputada del PP de l’anterior legislatura, Catalina Soler, avui responsable de Medi Ambient del Consell, insistia en
la necessitat d’aquest PORN. “Resulta incongruent que, ara, quan el PP té responsabilitats de govern, en comptes de
culminar-ne l’aprovació, en decretin la seva mort”.

Alorda també recorda que el PP va fer una llei específica per evitar la redacció del PORN de l’Albufera de Mallorca a fi
d’evitar que afectés la finca de Son Bosc, tal i com recomanaven tots els informes científics. Avui Son Bosc, malgrat ésser
zona d’especial protecció per a les aus de la Unió Europea, no té PORN.
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Joan Font: “La convocatòria de les subvencions de l’Agència de
protecció urbanística és un frau”
 

  

La coalició PSM-IniciativaVerds-Entesa del Consell de Mallorca ha denunciat avui públicament que l’Agència de protecció
de la legalitat urbanística i territorial de Mallorca va aprovar el passat 14 de novembre unes bases per subvencionar als
ajuntaments per la demolició d’edificacions il·legals però que estan fetes i dirigides únicament per a l’Ajuntament de Deià.

El portaveu del grup de consellers a la institució, Joan Font, ha posat de manifest que les bases, principalment els requisits i
els criteris de resolució, estan redactades de tal manera que l’Ajuntament de Deià pugui copsar el 100% de l’import de la
subvenció que ascendeix a 176.000 euros.

“Veim molt clarament que aquesta convocatòria està feta únicament i exclusivament per a cobrir els costos de l’execució de
la sentència de Deià”. En aquest sentit, Joan Font afirma amb contundència que el Govern del Consell de Mallorca està
afavorint un ajuntament del seu mateix color polític quan es tracta d’un consistori que dur més de 8 anys incomplint una
sentència judicial.

“El Consell de Mallorca se’n vol riure de tots els ajuntament de Mallorca i convoca unes subvencions directes per a Deià que
són un frau per premiar un ajuntament que incompleix la legalitat i les sentències judicials”.

El portaveu del grup de consellers nacionalista i ecosocialista, a més, ha assegurat que el PSOE també és còmplice d’aquesta
maniobra ja que en la constitució de l’Agència de protecció va votar a favor. En aquesta cita i abans de poder analitzar en
profunditat les bases que avui denuncia la coalició, Joan Font va deixar de manifest que l’Agència no és l’organisme idoni
per convocar les subvencions ja que no inclou tots els ajuntament de Mallorca i aquesta no està entre les seves funcions, que
són principalment fer complir la disciplina urbanísitca.

Per tot això, el grup de consellers defensarà en el plenari de la institució el proper dijous 15 una moció que insta al Consell de
Mallorca a anul·lar aquesta convocatòria, fer-la realment oberta a tots els ajuntaments de l’illa i tramitar-la des del
Departament d’Urbanisme i Territori.

A continuació podeu consultar la moció així com les bases de la convocatòria.
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PSM-IV-ExM alerta del perill dels canvis d’usos que preveu la
nova Llei General Turística
 

El portaveu del grup parlamentari PSM-IniciativaVerds-Entesa i Més per Menorca alerta de les conseqüències que pot
desenvocar alguna de les principals mesures de la Llei General Turística que ha presentat avui el Govern.

Biel Barceló considera perillós que la implantació dels condotels i els canvis d’usos hotelers a residencials pugui repercutir
en l’abandonament de l’activitat productiva per una activitat immobiliària especulativa.

En aquest sentit, l’exemple de Cala Major on la influència dels canvis d’usos sobre l’oferta complementària i la zona
turística en general ha afectat negativament. “El Govern ha d’establir de forma molt clara i estable què passarà amb les
plusvàlues importantíssimes dels valors dels immobles que es generaran a partir dels canvis d’usos, ja que es tracta d’edificis
més que amortitzats”.

Barceló assegura que s’han de garantir els llocs de feina i el manteniment de l’activitat productiva per tal de garantir el futur
del motor de l’economia d’aquestes illes que és el turisme.
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A més, el portaveu parlamentari considera que el Govern ha de garantir el màxim consens possible amb tots els sectors
implicats, “i no només amb els hotelers”. Barceló assegura que és imprescindible que sigui una llei plenament consensuada
per tots els sectors econòmics i empresarials així com per la resta de grups parlamentaris.

Amb tot, la coalició nacionalista i ecosocialista valorarà en profunditat el contingut d’aquesta Llei que la conselleria de
Turisme ha presentat avui mateix per tal de fer les aportacions oportunes per convertir-la en una llei que respongui a les
necessitats actuals però també amb una visió de futur i estabilitat.
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El CDP del PSM-EN aprova una resolució per rebutjar l’actitud
del PSOE a municipis com Campanet
 

El Consell de Direcció Política del PSM-Entesa Nacionalista, reunit avui a Inca en sessió ordinària, ha aprovat una resolució
de suport a l’agrupació nacionalista de Campanet, després que el PSOE rompés unilateralment el pacte progressista que
governava en aquesta localitat i expulsàs de l’equip de govern municipal els 4 regidors del PSM-EN.

La resolució aprovada pel màxim òrgan de la formació nacionalista entre congressos afirma, en primer lloc, el suport total del
partit a l’agrupació del PSM-EN de Campanet, i el reconeixement a la feina duita a terme pels regidors nacionalistes
campaneters.

En segon lloc, el CDP rebutja l’actitud del PSOE en aquest municipi, que ha romput l’acord de governabilitat PSM-PSOE de
manera unilateral, sense previ avís, sense adduir cap motiu concret i sense haver convocat cap reunió per intentar redreçar les
suposades diferències entre els socis. Així mateix, assenyalen la manca de legitimitat del PSOE per governar en minoria a
Campanet, ja que va ser la formació menys votada a les passades eleccions municipals (va obtenir 3 regidors, front als 4 del
PSM-EN com a força més votada i els 4 del PP com a segona força).

En tercer lloc, els nacionalistes critiquen de manera contundent l’estratègia dels socialistes a diferents municipis de Mallorca
(a banda de Campanet, assenyalen els casos de Petra o Artà) en què el PSOE manté una “pinça” amb el PP per perjudicar el
PSM-EN, i fan una crida a la direcció dels socialistes de Mallorca perquè facin passes per redreçar la situació.

A banda d’aquesta resolució, el CDP del PSM-EN ha fet una anàlisi dels resultats de les passades eleccions a les Corts
Generals espanyoles, i ha repassat altres qüestions de l’actualitat política.
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El PSM-EN afirma que el PSOE no està legitimat per governar
en minoria a Campanet
 

El secretari general del PSM-Entesa Nacionalista, Biel Barceló, i el dirigent i portaveu d'aquest partit a Campanet i extinent
de batle, Xesc Morell, han comparegut avui en roda de premsa per valorar la situació política d'aquest municipi, després que
el PSOE trencàs unilateralment el pacte de govern municipal PSM-PSOE i expulsàs els quatre regidors del PSM-EN de
l'equip de govern.

Morell ha explicat que la decisió del batle, el socialista Joan Amengual, ha estat "sorprenent" i "surrealista", ja que
l'agrupació nacionalista campanetera no té constància que hi hagi cap motiu concret que hagi motivat el trencament del pacte
de govern. L'expulsió dels regidors del PSM-EN s'ha produït "sense cap avís previ, i sense que hi hagués hagut cap conflicte,
i sense que s'hagi convocat cap reunió del pacte per xerrar els suposats problemes que hi veu el PSOE". Morell també
qualifica la decisió d'"irresponsable", de "deslleialtat institucional" i de "deslleialtat amb els campaneters". Ha recordat que el
PSM-EN va ser el partit més votat a les eleccions municipals, i que el 65 per cent dels electors va triar una opció progressista.

El portaveu nacionalista de Campanet també ha recordat que el PSOE és el partit menys votat, amb només 3 regidors d'un
total d'11. Per la qual cosa ha afirmat que "el batle no està legitimat per governar en minoria". Davant d'això, Xesc Morell ha
explicat que Amengual "té tres opcions: en primer lloc, dimitir i deixar que els 11 regidors del plenari triïn un nou batle. En
segon lloc, rectificar. I en tercer lloc, reconèixer que té un pacte amb el PP, com ja ha reconegut el portaveu del PP: que faci
un exercici de transparència i deixi d'enganar al poble".

Morell ha conclòs la seva valoració afirmant: "nosaltres tenim un compromís molt clar amb el poble. Vàrem guanyar les
eleccions, i continuarem fent feina per Campanet, pel compliment del nostre programa electoral, tant des del govern com des
de l'oposició. Ningú no ens aturarà".

Crida a la direcció del PSOE perquè recondueixi la situació

Per la seva banda, Biel Barceló ha manifestat "el suport absolut de la direcció del PSM-EN a la feina de l’agrupació del
PSM-EN de Campanet". I també ha expressat la seva "preocupació" davant l'acumulació de casos de municipis en què el
PSOE ha fet "pinça" amb el PP per tal de perjudicar el PSM-EN. En aquest sentit, ha citat els casos de Petra, on els
nacionalistes governen en minoria, i d'Artà, on el partit més votat ha estat la UIA (partit local federat amb el PSM-EN) i on el
PSOE va maniobrar, infructuosament, per conformar un govern municipal amb el PP que exclogués els nacionalistes.

Barceló ha explicat: "No entenem que el PSOE prefereixi arribar a acords amb el PP quan hi ha possibilitat d’arribar a pactes
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progressistes amb el PSM-EN. No ho entenem nosaltres, ni tampoc ho entenen els ciutadans progressistes de Mallorca, quan
el que ens hauria de preocupar és com fer front a les polítiques antisocials i antimallorquines del PP. Si volem fer front a
aquestes polítiques i oferir alternatives de govern d’esquerres, el que hem de fer el PSM-EN i el PSOE és entendre’ns, i
cooperar".

El secretari general dels nacionalistes ha fet "una crida a la direcció del PSOE de Mallorca perquè faci passes per reconduir la
situació”. I ha afegit que la direcció dels socialistes “no ha de consentir que el PSOE sigui un partit que va incomplint els
pactes”: “amb el que ha passat a Campanet, s’estan posant a la mateixa alçada del senyor Guillem Ginard”, en referència a la
polèmica ruptura del pacte de govern municipal a Campos entre la UM de Ginard i Campos pel Canvi, durant el passat
mandat.
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‘Arguments del PP contra la democràcia... directa’
 

  

La justificació del PP per votar contra la llei de consultes populars ha estat ben magre. No és fàcil debatre contra arguments
que no s'aguanten.Tanmateix, no importarà gratar gaire per compartir el resum que en fa el titular de diari balears:

1.- El PP s'oposa a qualsevol possibilitat de referèndums per por que sigui un camí per a consultes sobiranistes.

És com a mal de creure, però és talment així. En tenen pànic! No només als eventuals resultats al País Basc o Catalunya, sinó,
més pregonament, al mer plantejament hipotètic: que algú pugui pensar que un Cos Místic, la Nació, és amputable. I la seva
negativa a la sobirania dels pobles per fer i desfer Estats; els duu fins al punt de condemnar tota expressió de
democràcia directa. La ideologia els ofusca. Patètic.

I això que els referèndums a Espanya, tots, fins i tot per canviar l'horari de la recollida dels fems a Lloret, els ha d'autoritzar el
Govern de l'Estat! Una prevenció constitucional ben poc democràtica, que recollia, forçat, la proposta de llei que debatíem
ahir al Parlament.

El portaveu del PP al·legava que sempre que es parla de referèndums s'apel"la al secessionisme (naturalment no li agradaren
els meus exemples de Suïssa, Alemanya, Itàlia, USA, Islàndia, ni fins i tot els del Canadà).

Conclusió: el PP està d'acord amb els referèndums municipals, però s'oposa als insulars o balears.

2.- Els referèndums no són útils.

2.1.- No es pot governar en base a referèndums.

I qui ho pretén? Jo no conec ningú. Evidentment, la discusió no és entre democràcia representativa i democràcia directa,
és entre democràcia només representativa i democràcia participativa, democràcia que, des del seu caràcter representatiu,
escolta contínuament els ciutadans i que, de tant en tant, en els temes d'especial transcendència, convoca referèndums.

2.2.- El PP ja ha guanyat les eleccions i ara li toca governar.

Tot i que el portaveu només parlava del PP, supòs que podríem generalitzar: la democràcia entesa com votar cada quatre anys
i per avall.
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Tanmateix, la democràcia no és això i guanyar eleccions no és obtenir una carta blanca. Al PP l'ha votat un 30% de la
població i no sabem què pensaria el cos electoral davant una pregunta concreta. De fet, l'electorat no pot sabre ni què farà el
PP. Dos exemples entre mil: el PP havia dit que protegiria espais com ara Cala Blanca o Muleta, ara diu que s'han
d'urbanitzar. El PP havia votat a favor d'una llei de consultes populars (el 2001, a l'Estatut... i, fa pocs mesos, un grapat de
grups municipals populars -entre ells el President del Parlament com a batle d'Inca-), ara diuen que hi estan en contra... 

2.3.- El PP diu que les consultes populars a Barcelona han demostrat el fracàs dels referèndums.

Com? Milers i milers de persones concorren a unes urnes a convocatòria de la societat civil, sabent que no va més enllà d'un
gest, i el PP diu que és una participació ridícula? Amb totes les dificultats de comparar una consulta cívica "sota la forma d'un
referèndum" a un referèndum institucional, oficialment convocat, em sembla que és difícil no reconèixer l'èxit de participació
de les convocatòries sobiranistes catalanes. En tot cas, extreure d'aquí la conclusió que cal enterrar la figura dels
referèndums, és directament absurd.

3.- Segons el PP, el PSM només proposa la llei per oportunisme polític, s'ho treu de la màniga per apropiar-se del moviment
15M (ni tan sols ho duia en el programa), en realitat el PSM només vol l'autodeterminació, però ho amaguen, per covardia.

Ho paga contestar?

3.1.- D'entrada no veig res negatiu en recollir de la societat propostes que un troba interessants per dur al Parlament, al revés;
per tant, no entenc el retret; però és que, en aquest cas, la llei ja l'havíem registrada l'anterior legislatura! Però si el Parlament
havia aprovat una proposició feia 10 anys en aquest sentit (me'n recordava prou perquè la iniciativa era meva), com havia
aprovat incorporar la competència a l'Estatut del 99 (no em tengueu en compte que també apunti que l'esmena era meva).

Però, sobretot, és una exigència de l'Estatut de 2007, que no només reitera la competència, sinó que declara que els
ciutadans tenen dret a instar la convocatòria de referèndums balears, insulars o locals (art. 15)... d'acord amb les lleis.
És a dir, que establim un dret ciutadà i després ens en desentenem... Els ciutadans no poden exercir un dret que els hi
atorga l'Estatut per la incompetència del seu Parlament. I el PP, que va votar aquell Estatut que obliga a una llei de
consultes populars, diu que no el desplegarà perquè, fer-ho, seria oportunista... El que deia, no s'aguanta de cap peu.

3.2.- Que el PSM és favorable al dret a decidir no ho hem amagat mai, per l'amor de déu. Però una llei de consultes populars
té un objecte més ampli, d'aprofundiment democràtic, d'empoderament dels ciutadans, etc., tot i que també férem referència a
processos com el d'Escòcia, el casos de Quebec i Montenegro, o el pla Ibarretxe.

El PP insistia: la covardia del PSM arriba a un tal punt que, per amagar-se, no teníem aquesta proposta ni en el programa
electoral (un doi que escamparen membres del PP per la xarxa). Com a argument per votar en contra és ben
insubstancial, però, a més, és fals: la coalició PSM-IV-ExM té en el seu programa electoral una llei de consultes populars.

3.3.- Ens retreuen que ho feim per oportunisme al mateix temps que afirmen que ningú vol aquesta llei: La
incongruència esdevé flagrant.

4.- Efectivament, el PP diu que ningú al carrer demana referèndums, el que volen és feina.

És de reparar fins a quin punt el PP nega el clam social per una reforma en profunditat de la democràcia. Segons ells,
el clam consistia en llevar Zapatero i posar Rajoy... no es perden amb matisos. Tanmateix, és evident que, la poca eficàcia
electoral del sentiment indignat, fins i tot el profit tàctic que n'ha tret el PP, no permet minimitzar la densitat d'una demanda
social molt àmplia. No han entès fins a quin s'ha estès la imatge (no infundada) d'una democràcia de cartró pedra, en
què els partits, les cúpules dels partits, usurpen tots els ressorts de poder. Com no valoren la necessitat ètica, social i
econòmica, de reconciliar institucions i ciutadania.

Bé, em faig llarg i no dóna per tant. Al cap i a la fi, tot plegat, tret del primer punt, són excuses, excuses de mal pagador.
Excuses, aquestes sí, covards.

Resultat: el nostre Parlament es nega a tenir una llei de consultes populars: Què n'hem de pensar de la qualitat democràtica de
qui negui al poble la possibilitat de ser consultat en referèndum?
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Cal confiar en la gent, el poder és seu: La democràcia és una forma superior de Govern perquè es basa en el respecte de
l'home com a ésser racional (Kennedy). Aquesta és la seva grandesa. De qui hem de desconfiar els demòcrates és dels que
desconfien del poble.
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